
 

 

 

Pozvánka  
 

Zastupitelstva deseti obcí na Horažďovicku pořádají 

DEN PROTI ÚLOŽIŠTI NA HORAŽĎOVICKU 
 

VELKÝ BOR, náves  
Sobota 20. dubna 2024 od 15.oo hodin  

Od 16.15 hodin informace a hodnocení v KD Velký Bor. 
Následuje diskuse u kávy zdarma s hudbou Nektar Boys. 

 

OBČANSKÁ NESPOKOJENOST S HESLEM: 
POLITICI, UŽ TOHO MÁME DOST A ÚLOŽIŠTĚ TADY NECHCEME! 

 

Přijďte vyjádřit svůj nesouhlas se záměrem politiků a státních úředníků stavět v našem Pošumaví 
gigantické úložiště vysoce radioaktivních odpadů! 

Zveme všechny lidi, kterým záleží na našem kraji a budoucnosti našich dětí.  
 

Mapa území ohroženého úložištěm na Horažďovicku: 
 

 
 

     Hranice území ohrožených obcí        Hranice území pro úložiště dle MPO          Hranice ORP 
________________________________________________________________________________________________________________________________ 

Hledání řešení, kde a jak bude uložen vysoce radioaktivní odpad v Česká republice,  
probíhá ze strany státních institucí bohužel dle hesla: o nás bez nás.  



 

 

Proč protest proti vládnímu záměru umístit úložiště radioaktivních odpadů pod památnou Prácheň? 
- V 90. letech 20. století první ataky obcí zdejšího regionu vládními institucemi. 
- V roce 2003 direktivní oznámení z MPO o zařazení Horažďovicka do vytipovaných míst v ČR.   
- Koncem r. 2020 přišlo z MPO sdělení, že lokalita byla určena mezi čtyři místa v rámci ČR.  
- Nyní se zde problematika týká 10 samosprávných celků (9 obcí a 1 města) a lidí z jejich 31 sídel. 

Což je cca 10.000 lidí zde trvale bydlících. Plus stovek rekreačních a podnikatelských subjektů. 
- V květnu 2023 obce z horažďovické lokality společně podaly na MŽP „Připomínky k žádosti SÚRAO  

o stanovení průzkumného území pro zvláštní zásah do zemské kůry na lokalitě Březový potok“. 
- V r. 2023 předložil ministr J. Síkela návrh zákona o řízeních souvisejících s hlubinným úložištěm.  

Na počátku r. 2024 byl Síkelův návrh schválen v Parlamentu. V zákonu však chybí zapracování 
připomínek obcí o posílení práv samospráv, dobrovolnost a komplexnost celého procesu. 

- V březnu 2024 obce dopisem oslovily ministra MPO J. Síkelu a opět žádají o jednání o postupech 
při povolování průzkumných prací, o revizi zákona a o případných kompenzacích. 

V přípravných dokumentacích jsou uváděny předpokládané jednotlivé součásti stavby na Horažďovicku: 
-cca 306 ha hlubinného úložiště v hloubce až 1 km. Úvahy o zvětšení až na 500 ha (850 fotbalových hřišť)  
-cca 20 hektarů povrchového areálu a překladiště hlubinného úložiště, plus další stavby v krajině 
-dlouhodobé důlní činnosti s velkými objemy 5.500.000 m3 materiálů a skládky v okolní krajině    

Aktuální mapa ČR s vládními návrhy čtyř lokalit pro umístění vyhořelého jaderného paliva: 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dotčené obce na Horažďovicku, tzv. lokalita Březový potok, a to Břežany, Chanovice, Kovčín, Kvášňovice, 
Malý Bor, Maňovice, Olšany, Pačejov, Velký Bor a Město Horažďovice společně vyjadřují postoj:  
   Jsme si jisti, že pokud by došlo k uzákonění souhlasu obcí s umístěním a k nastavení jasných technických 
a bezpečnostních pravidel a rovněž ve správné výši nastavených kompenzací, cesta k nalezení konečné 
lokality bude otevřená. Ostatně je to jediný možný způsob v demokratické společnosti, ke které se hlásíme. 
V dnešním nevýhodném postavení vůči státu není pouhý jednotlivec, ale územně samosprávní celky, které 
zastupují tisíce obyvatel.  
   Žádáme zákonodárné instituce o schválení takové verze zákona o řízeních souvisejících s hlubinným 
úložištěm radioaktivního odpadu, v níž bude zapracováno posílení práv samospráv a celková 
komplexnost celého procesu. Podstatným prvkem musí být souhlasné vyjádření dotčené obce jako 
nezbytná podmínka pro určení umístění hlubinného úložiště na území dotčené obce. 
   V demokratickém státě by mělo být samozřejmostí respektování názoru dotčených obcí, představitelů 
samospráv a lidí v místě žijících. Příkladem mohou být skandinávské země, kde jsou s přípravou hlubinného 
úložiště nejdále, a kde je toto pravidlo používáno a došlo k vzájemné partnerské dohodě mezi státem 
a samosprávami. Ne, jako direktivní přístup českých vládních úřadů a řady politiků. 

 

Pozor, jedná se o ukládání na období sto tisíc roků, dle odborných odhadů a Atomového zákona! 
Naši potomci musí mít možnost změnit nynější rozhodnutí, proč tedy nevratné uložení pod naše domovy? 

Zastupitelstva deseti dotčených obcí odsouhlasila: úložiště radioaktivních odpadů zde nechceme! 
 


